



ແລະມີຮິດອຳນາດພຽງໃດ.

ຄຳເວົ້າມັນກໍ່ທັມມະດາແລະກຳ່ງາຍໃນການເວົ້າທີ່ພວກເຮົາສາມາດສູນເສັງສິ່ງສຳຄັນຍ້ອນຄຳເວົ້າຄຳດຽວໄດ້ໂດຍງ່າຍໃນຈຳນວນເຕັມຂອງຄຳທີ່ໄດ້ເວົ້າແລະໄດ້ຍິນໃນແຕ່ລະວັນ. ນັກຄົ້ນຄວ້າໄດ້ພົບວ່າໂດຍສະເລັ່ງ-ບໍ່ວ່າຍິງຫຼືຊາຍ-ເວົ້າ 16,000 ຄຳຕໍ່ວັນ. ຄົນທີ່ເວົ້າໜ້ອຍກວ່າ, ຄືຜູ້ຊາຍ, ເວົ້າພຽງ 700 ຄຳຕໍ່ວັນ, ແຕ່ວ່າຄົນທີ່ຊ່າງເວົ້າທີ່ສຸດ-ກໍ່ແມ່ນຜູ້ຊາຍທີ່ສາມາດເວົ້າອອກ 47,000 ຄຳຕໍ່ວັນ! ຄຳເວົ້າພຽງຄຳດຽວມີຄວາມສຳຄັນໄດ້ແນວໃດ?

- ຖາມພໍ່ຜູ້ທີ່ຫາກໍ່ໄດ້ຍິນລູກສາວເວົ້າຄຳວ່າ “ຂໍຮັບ” ໃນວັນດອງຂອງນາງເບິ່ງ. (ມີຄວາມສຳຄັນຕໍ່ລາວສ່ຳໃດ?)
- ຖາມແມ່ຜູ້ທີ່ຄອງຄອຍຄຳເວົ້າຄຳແລກຂອງລູກໄບ້ຂອງນາງເບິ່ງ. (ມີຄວາມສຳຄັນຕໍ່ນາງຫຼາຍສ່ຳໃດ?)

ຄຳເວົ້າສຳຄັນ. ພວກມັນສາມາດທຳລາຍຫຼືໃຫ້ຄວາມຫວັງ. ຄຳເວົ້າຂອງພວກເຮົາມີອຳນາດໃນການແນະນຳ, ດົນໃຈ, ຊູໃຈ, ແລະຊຸກຍູ້. ຄຳເວົ້າຂອງຄຣູສ້າງຄວາມແຕກຕ່າງໃນຊີວິດນັກຮຽນຂອງນາງ. ຄຳເວົ້າທີ່ນາງເວົ້າມັນສຳຄັນທີ່ຫຼັກຕົ້ນຕໍຂອງການສິດສອນຄົນເອົາການຕັດສິນໃຫ້ເຄັ່ງຄັດຂຶ້ນ.

ເມື່ອໃດທີ່ທ່ານໄດ້ເຫັນຄຳເວົ້າມີອິດທິພົນຕໍ່ບາງຄົນໃນທາງທີ່ດີ?

ທ່ານຢາໂກໂບໄດ້ໃຊ້ຕົວຢ່າງເຮືອງມ້າແລະເຮືອເພື່ອໃຫ້ເຫັນພາບວ່າພວກເຮົາສາມາດບັງຂັບສິ່ງເຫຼົ່ານັ້ນໂດຍການໃຊ້ເຄື່ອງອຸປະກອນທີ່ນ້ອຍກວ່າຫຼາຍເທົ່າ. ໂດຍສະເພາະ ລິ້ນຂອງຄົນເຮົາຍາວສາມນິ້ວກວ່າ, ໜັກສອງອາວສັກກວ່າ, ແລະເປັນກ້າມເນື້ອທັງນັ້ນ; ເຖິງຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ, ຮິດຂອງມັນ-ສິ່ງຜິດທີ່ຊົ່ວ-ບໍ່ສົມສ່ວນກັບຂະໜາດນ້ອຍຂອງມັນ. ກ້າມເນື້ອນ້ອຍໆມີຮິດຍິ່ງໃຫຍ່-“ມັນອວດອ້າງສິ່ງໃຫຍ່ ໆ.”

ຂະໜາດນ້ອຍຂອງລິ້ນບໍ່ສາມາດຄວບຄຸມການທຳລາຍອັນໃຫຍ່ຫຼວງຂອງມັນໄດ້. ຄຳເວົ້າສາມາດທຳລາຍຜູ້ອື່ນດັ່ງດຽວກັບສະເກັດໄຟນ້ອຍໆສາມາດກະຈາຍເຊື້ອໄຟໄໝ້ລຸກລາມເຜົາຜານປ່າກວ້າງໄດ້. ທ່ານຢາໂກໂບກໍ່ໄດ້ຊີ້ແຈງວ່າ “ລິ້ນກໍ່ເປັນໄຟ” ທີ່ເຜົາໄໝ້ວົງກະແສແຫ່ງຊີວິດ, ແລະ “ມັນເອງກໍ່ຕິດໄຟມາຈາກນາຣົກ”(ຂໍ້ 6). ຄຳເວົ້າເຫຼົ່ານັ້ນເປັນຄຳເວົ້າທີ່ແຂງແຮງແທ້! ຜູ້ຂຽນພຣະຄຳພີອີກຜູ້ນຶ່ງໄດ້ໃຊ້ຄຳເວົ້າອື່ນທີ່ມີຮິດອຳນາດເພື່ອອະທິບາຍເຖິງລິ້ນວ່າ: “ຄົນເໝືອນດັ່ງລິ້ນໆ” (ພສສ 140:3). “ທູມຝັງສົບທີ່ໄຂຍູ່,”ແລະ “ລິ້ນທີ່ມີພິດຮ້າຍ.” ພວກເຮົາຕ່າງກໍ່ລ້ວນແຕ່ໄດ້ປະສົບກັບຜົນຮ້າຍຂອງລິ້ນ ແລະໄດ້ຮັບບາດແຜຈາກການເວົ້າຂັ້ວນ, ການນິນທາທີ່ທຳລາຍ, ຫຼືການດູກູກທີ່ເສັງຫາຍ. ພວກເຮົາຍັງໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈາກການຕົວະຍົວະ, ການໃສ່ຮ້າຍປ້າຍສີ, ແລະຄຳເວົ້າໝິ່ນປະໝາດຕ່າງໆນາໆ. ປາກົດແຈ້ງແລ້ວວ່າ ຄຳເວົ້າມີຮິດອຳນາດ ແລະສາມາດທຳລາຍຄວາມສັມພັນ ແລະຊື່ສຽງຂອງຄົນເຮົາຢ່າງຮ້າຍແຮງ.

## 2. ຢາໂກໂບ 3:9-10.

<sup>9</sup>ພວກເຮົາໃຊ້ລິ້ນນັ້ນສັຣເສີນອົງພຣະຜູ້ເປັນເຈົ້າ ຄືພຣະບິດາຂອງເຮົາທັງຫລາຍ ດ້ວຍລິ້ນນັ້ນແຫລະ, ພວກເຮົາຍັງບໍ່ອຍດຳມະນຸດທີ່ພຣະເຈົ້າຊົງສ້າງໄວ້ຕາມຮູບເງົາຂອງພຣະອົງ. <sup>10</sup>ຄຳສັຣເສີນແລະຄຳບໍ່ອຍດຳກໍ່ອອກມາຈາກປາກອັນດຽວກັນ ພີ່ນ້ອງທັງຫລາຍຂອງເຮົາເອີຍ, ບໍ່ຄວນໃຫ້ການແນວນັ້ນເກີດມີມາ.

“ບໍ່ມີໃຜສາມາດຝຶກແອບລິ້ນໄດ້” (ຍກບ 3:8), ຊຶ່ງເຮົາສາມາດໃຊ້ເພື່ອການດີແລະຊົ່ວ. ທ່ານຢາໂກໂບໄດ້ຊີ້ໃຫ້ເຫັນວ່າເຮົາບໍ່ສາມາດມາດຝຶກແອບລິ້ນຢ່າງໃດໂດຍຊີ້ໃຫ້ເຫັນວ່າພວກເຮົາບໍ່ເວົ້າຢູ່ກັບຮ່ອງກັບຮອຍ. ພວກເຮົາໃຊ້ລິ້ນເພື່ອສັຣເສີນພຣະເຈົ້າ ແລະ ບໍ່ອຍດຳມະນຸດທີ່ພຣະເຈົ້າສ້າງໄວ້ຕາມຮູບເງົາຂອງພຣະອົງ.

ຄຳສອນຂອງທ່ານຢາໂກໂບອາດເກີນຄວາມຄາດຫວັງສຳລັບບາງຄົນ. ດັ່ງນັ້ນ ພວກເຮົາຈະເຮັດຈັ່ງໃດ? ຫຼື ພວກເຮົາຈະຢຸດ ຫຼື ຍອມໃຫ້ການທົດລອງຕົວະ, ຄວາມບໍ່ລົງລອຍກັນ, ບໍ່ອຍດຳ, ແລະ ເວົ້າຂັ້ວນຄົນອື່ນ ທຸກຄັ້ງ. ບໍ່ອອກ ແລະນັ້ນແມ່ນສິ່ງທີ່ທ່ານຢາໂກໂບຊີ້. “ພີ່ນ້ອງທັງຫລາຍຂອງເຮົາເອີຍ, ບໍ່ຄວນໃຫ້ການແນວນັ້ນເກີດມີມາ”(ຂໍ້ 10). ຍ້ອນວ່າພວກເຮົາຖືກທົດລອງໃຫ້ທຳບາບດ້ວຍ

ລິ້ນ, ພວກເຮົາຄວນລະວັງຕົວແລະມອບການທົດລອງນີ້ໃຫ້ອົງພຣະຜູ້ເປັນເຈົ້າເປັນປະຈຳ. ເພິ່ງຕົວເອງຄວບຄຸມຕົວເອງບໍ່ແມ່ນຄຳຕອບ. ທາງດຽວທີ່ເຮົາສາມາດໃຊ້ລິ້ນຂອງເຮົາເພື່ອພຣະປະສົງດີຂອງພຣະເຈົ້າສເມີ ແມ່ນຍອມໃຫ້ພຣະເຈົ້າຄວບຄຸມຊີວິດເຮົາ. ໃນຂໍ້ 11-12, ຢາໂກໂບຊີໃສ່ທັມມະຊາດ. ບໍ່ນ້ຳພູບໍ່ໄດ້ໃຫ້ທັງນ້ຳຫວານແລະນ້ຳຂົມພ້ອມກັນ. ທ່ານບໍ່ອາດເຫັນຕົ້ນໂອລິຟເກີດຂຶ້ນເທິງຕົ້ນເດື່ອເທດ. “ເຄືອອະງຸ່ນຈະເກີດຜົນເປັນໝາກກອກເທດບໍ່ໄດ້” (ຂໍ້ 12). ອີກເທື່ອນຶ່ງ, ຕົ້ນໄມ້ແຕ່ລະແນວຈະເກີດຜົນຂອງມັນເອງ.

ຄຳເວົ້າທີ່ດົນໃຈແລະນຳຄວາມຫວັງມາໃຫ້ກຳມາຈາກປາກຂອງຄົນມີປັນຍາ. ພຣະເຈົ້າ-ຄວບຄຸມຄົນ. ເຖິງແມ່ນວ່າ, ພຣະເຈົ້າບໍ່ໄດ້ຄວບຄຸມເຮົາ-ຖ້າພວກເຮົາບໍ່ຍອມຢູ່ໄຕ້ຄວາມເປັນພຣະເຈົ້າຂອງພຣະອົງ-ພວກເຮົາກໍຈະເວົ້າຂ້ວນຄົນອື່ນເໝືອນກັນກັບຄົນອື່ນໆ. ເຫດຜົນນຶ່ງທີ່ພວກເຮົາຖືກທົດລອງໃຫ້ເວົ້າຂ້ວນຄົນອື່ນນັ້ນກໍຍ້ອນວ່າການຢຽບຢຳຄົນອື່ນໃຫ້ຕົກຕ່ຳລົງມັນເຮັດໃຫ້ເຮົາຮູ້ສຶກດີຂຶ້ນກ່ຽວກັບຕົວເຮົາເອງ. “ຄວາມສົມເຫດສົມຜົນທາງດ້ານສິນທັມນີ້” ສົ່ງຜົນໃຫ້ເກີດ “ຄວາມຮູ້ສຶກດີໃຈທີ່ຮູ້ວ່າຄົນອື່ນແຫ່ງຮ້າຍກວ່າເຮົາ.” ມັນບໍ່ຄວນຈະເປັນແບບນີ້. ພວກເຮົາບໍ່ຕ້ອງເຮັດຕາມພຶດຕິກຳການທຳລາຍນີ້, ບໍ່ເປັນດັ່ງນັ້ນ ຖ້າຄວາມສັມພັນຂອງເຮົາກັບພຣະເຈົ້າເປັນແຫຼ່ງທີ່ມາຂອງຕົວຕົນເຮົາ. ຖ້າພຣະອົງນຳພາລິ້ນຂອງເຮົາ, ພວກເຮົາຈະບໍ່ໃຊ້ມັນທຳລາຍຄົນອື່ນ.

*ພີ່ນ້ອງທັງຫລາຍເອີຍ, ໃນທີ່ສຸດນີ້, ສິ່ງໃດທີ່ສັດຈິງ, ສິ່ງໃດທີ່ໜ້າບໍ່ຖື, ສິ່ງໃດທີ່ຍຸດຕິທັມ, ສິ່ງໃດທີ່ບໍລິສຸດ, ສິ່ງໃດທີ່ໜ້າຮັກ, ສິ່ງໃດທີ່ໜ້າຍິນດີ, ສິ່ງໃດທີ່ລ້ຳເລີດ ແລະຖ້າມີສິ່ງໃດທີ່ຄວນແກ່ການສັນລະເສີນ ຈົ່ງພິຈາລະນາເຖິງສິ່ງເຫຼົ່ານັ້ນ (ພິລິປໂປຍ 4:8).* ແມ່ນ, ມັນອາດຈະສ້າງຄວາມງຽບອິດອັດໃຈຊົ່ວລະຍະ, ແຕ່ຄວາມຮູ້ສຶກອິດອັດໃຈພຽງສອງສາມວິນາທີຍັງດີກວ່າໃຊ້ເວລາຫຼາຍຊົ່ວໂມງຝົນທົນຢູ່ກັບຄວາມສັມພັນທີ່ແຕກຫັກຍ້ອນຄຳເວົ້າຂ້ວນຂອງເຮົາ. ຫຼັງຈາກຄິດໄດ້, ພວກເຮົາຄວນຢຸດຊົ່ວຂະນະນຶ່ງແລະອະທິຖານ. ມອບໃຫ້ພຣະອົງຄວບຄຸມ. ເຮົາບໍ່ຈຳເປັນຕ້ອງເກາະຕິດຢູ່ກັບການນິນທາທາງລົບ ຫຼືສິ້ນສຸດໃນການເວົ້າດູກູກທີ່ເຈັບປວດ, ຫຼືພວກເຮົາຈະກາຍເປັນຄົນມີປັນຍາໄດ້ຮັບໄຊຊະນະເມື່ອເຮົາມອບການຄວບຄຸມລິ້ນຂອງເຮົາໃຫ້ພຣະຜູ້ເປັນເຈົ້າ.

ເມື່ອໃດທ່ານເຫັນຮິດຄຳເວົ້າເປັນຜົນຮ້າຍຕໍ່ຜູ້ໃດຜູ້ນຶ່ງ?

### 3. ຢາໂກໂບ 3:13-18.

*13 ໃນພວກເຈົ້າຜູ້ໃດມີສະຕິປັນຍາແລະຄວາມເຂົ້າໃຈ ກໍໃຫ້ຜູ້ນັ້ນສະແດງການປະຕິບັດຂອງຕົນໂດຍກິລິຍາອັນດີ ມີໃຈອ່ອນສຸພາບປະກອບດ້ວຍປັນຍາ. 14 ແຕ່ຖ້າພວກເຈົ້າມີໃຈເທິງສາອັນຂົມຂຶ້ນແລະມັກໃຫຍ່ໄຜ່ສູງ ກໍຢ່າໂອ້ອວດແລະຢ່າທໍລະຍົດຕໍ່ຄວາມຈິງ. 15 ປັນຍາຢ່າງນີ້ບໍ່ໄດ້ລົງມາຈາກເບື້ອງເທິງ ແຕ່ເປັນປັນຍາຢ່າງໂລກ, ເປັນຢ່າງທັມມະດາມະນຸດແລະເໝືອນຢ່າງຜີຮ້າຍ. 16 ເພາະວ່າທີ່ໃດມີຄວາມເທິງສາ ແລະຄວາມມັກໃຫຍ່ໄຜ່ສູງ ທີ່ນັ້ນກໍວຸ້ນວາຍແລະມີການເຮັດຊົ່ວຮ້າຍທຸກຢ່າງ. 17 ແຕ່ສະຕິປັນຍາທີ່ມາແຕ່ເບື້ອງເທິງນັ້ນກ່ອນອື່ນກໍເປັນບໍລິສຸດ ແລ້ວຈິ່ງປະກອບດ້ວຍຄວາມສຽງບໍ່ສຸກ, ສຸພາບ, ແລະຍອມພັງງ່າຍ, ເຕັມໄປດ້ວຍຄວາມເມດຕາແລະໃຫ້ຜົນດີ, ບໍ່ເລືອກໜ້າຄົນແລະບໍ່ໜ້າຊີ້ໃຈຄົດ. 18 ຜູ້ສ້າງສັນຕິສຸກທວ່ານຢ່າງສັນຕິສຸກ ຈິ່ງໄດ້ກ່ຽວຄວາມຊອບທັມ.*

ເທັກໂນໂລຢີມີຜົນກະທົບຫຍັງໃນການໃຊ້ຄຳເວົ້າຂອງເຮົາ?

ກ່ອນໜ້ານີ້ໃນຈົດໝາຍຂອງທ່ານຢາໂກໂບສັນຍາວ່າພຣະເຈົ້າຈະປະທານປັນຍາໃຫ້ແກ່ຜູ້ທີ່ທູນຂໍດ້ວຍຄວາມເຊື່ອ (ຢກບ 1:5-6). ມາບັດນີ້ເພິ່ນຫັນມາຫາຫົວຂໍ້ທີ່ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າປັນຍາມີຜົນປະໂຫຍດຕໍ່ເຮົາຢ່າງໃດ. ແຕ່ຂໍ້ 1-12, ພວກເຮົາຈະເຫັນວ່າປັນຍາມີຜົນປະໂຫຍດຕໍ່ຄຳເວົ້າ ແລະ ການປະພຶດຂອງເຮົາຢ່າງໃດ. ພຽງແຕ່ກະທຳແລະເວົ້າສິ່ງທີ່ຖືກຕ້ອງບໍ່ພຽງພໍ. ເວລາເຮົາໄດ້ຮັບການນຳພາຈາກປັນຍາຂອງພຣະເຈົ້າ, ການກະທຳແລະຄຳເວົ້າອັນຖືກຕ້ອງຂອງເຮົາກໍຈະຖືກຈຳກັດຢູ່ໃຕ້ອຳນາດຂອງການປະພຶດແລະການເຄື່ອນໄຫວອັນເໝາະສົມ.

ພວກເຮົາຕ້ອງການປັນຍາຂອງພຣະເຈົ້າໃນການຕໍ່ສູ້ຄວບຄຸມລິ້ນທີ່ບໍ່ຢູ່ກັບຮ່ອງກັບຮອຍຂອງເຮົາ. ເມື່ອພວກເຮົາຖືກຍົວະເຍົ້າໃຫ້ລິ້ນຂອງເຮົາສ້າງຄວາມເສັງຫາຍໃນຄວາມສັມພັນຂອງເຮົາ, ພວກເຮົາຕ້ອງຢຸດ, ຄິດ, ແລະ ອະທິຖານ, ສແວງຫາປັນຍາ. ພວກເຮົາ

ບໍ່ສາມາດປ່ອຍໃຫ້ປັນຍາທັມມະດາ-ທີ່ທ່ານຍາໂກໂບຮຽກວ່າ “ໃຈເທິງສາອັນຂົນຂຶ້ນແລະຄວາມມັກໃຫຍ່ໄຜ່ສູງ” (ຂໍ້ 14)-ນຳພາເຮົາ.

ທ່ານຍາໂກໂບບໍ່ໄດ້ໃຊ້ຖ້ອຍຄຳ “ປັນຍາທັມມະດາ” ແຕ່ເພິ່ນຊີ້ແຈງການໃຊ້ແນວຄິດສາມຢ່າງ: “ປັນຍາຢ່າງໂລກ, ຢ່າງທັມມະດາມະນຸດ ແລະ ຢ່າງຜີຮ້າຍ.” ຖ້າເຮົາປ່ອຍໃຫ້ປັນຍາຢ່າງໂລກ, ຢ່າງທັມມະດາມະນຸດ ແລະຢ່າງຜີຮ້າຍນຳພາຄວາມຄິດຂອງເຮົາ, ພວກເຮົາກໍຈະປະພຶດແລະເວົ້າດ້ວຍໃຈຂົນຂຶ້ນ ແລະເຫັນແກ່ຕົວ. ຈາກປັນຍາຢ່າງໂລກນີ້, ພວກເຮົາກໍຈະເຮັດໄປໂລດ, ເຖິງແມ່ນມັນຈະທຳລາຍພາບພົດຄົນອື່ນດ້ວຍການເວົ້າຂ້ວນຫຼືພິ່ນປມາດເຂົາ ແລະທຳລາຍຈິດໃຈເຂົາດ້ວຍການເວົ້າສຽດສິກໍຕາມ.

ໂດຍທາງກົງກັນຂ້າມ, ປັນຍາຂອງພຣະເຈົ້າສະແດງອອກດ້ວຍການກະທຳ, ຄຳເວົ້າ, ແລະ ດ້ວຍອຸປະນິສັຍ ຄື: ບໍຣິສຸດ, ຄວາມສົງບໍສຸກ, ສຸພາບ, ແລະຍອມຟັງງ່າຍ, ເຕັມໄປດ້ວຍຄວາມເມດຕາແລະໃຫ້ຜົນດີ, ບໍ່ເລືອກໜ້າຄົນແລະບໍ່ໜ້າຊື່ໃຈຄົດ. ປັນຍາຂອງພຣະເຈົ້າໃຫ້ອຳນາດການເວົ້າ ແລະການປະພຶດທີ່ນຳກຽດຕິຍົດມາສູ່ພຣະອົງເອງ.

ກຸ່ມຂອງພວກເຮົາຈະຊ່ວຍກັນຖວາຍກຽດແດ່ພຣະເຈົ້າດ້ວຍການສື່ສານຂອງເຮົາຢ່າງໃດ?

### ນຳໃຊ້ໃນຊີວິດ

ປັນຍາຂອງພຣະເຈົ້າມີເພື່ອຊ່ອຍທ່ານຄວບຄຸມການເວົ້າຂອງທ່ານ. ຈົ່ງເລືອກການນຳໃຊ້ໃນຊີວິດອັນນຶ່ງຕໍ່ລົງໄປນີ້:

- **ຈົ່ງທ່ອງຈຳພິລິບປອຍ 4:8** ເພື່ອທ່ານຈະລະນຶກໄດ້ເວລາທ່ານຖືກທົດລອງໃຫ້ເວົ້າຂ້ວນຫຼືທ່າທາງພິ່ນປມາດຄົນອື່ນ. *“ພິ່ນ້ອງທັງ-ຫລາຍເອີຍ, ໃນທີ່ສຸດນີ້, ສິ່ງໃດທີ່ສັດຈິງ, ສິ່ງໃດທີ່ໜ້ານັບຖື, ສິ່ງໃດທີ່ຍຸດຕິທັມ, ສິ່ງໃດທີ່ບໍຣິສຸດ, ສິ່ງໃດທີ່ໜ້າຮັກ, ສິ່ງໃດທີ່ໜ້າຍິນດີ, ສິ່ງໃດທີ່ລ້ຳເລີດ ແລະຖ້າມີສິ່ງໃດທີ່ຄວນແກ່ການສັຮເສີນ ຈົ່ງພິຈາຣະນາເຖິງສິ່ງເຫລົ່ານັ້ນ.”*
- **ຈົ່ງບັນທຶກຮັກສາບຸນຄຸນ.** ການສຶກສາຈາກມະຫາວິທຍາລັຍ ໃຈກາງ ຟລໍຣິດ້າ ພົບວ່າ ການຮັກສາບົດບັນທຶກຄວາມກະຕັນຍູໃນສອງອາທິດຊ່ອຍໃຫ້ຫຼຸດຜ່ອນການເວົ້າຂ້ວນກັນໃນບ່ອນທຳງານ. ເລີ່ມຈົດບັນທຶກແລະໃຊ້ເວລາສອງສາມນາທີຂຽນກ່ຽວກັບຄົນທີ່ທ່ານສຳນຶກໃນບຸນຄຸນເຂົາ.
- **ຈົ່ງຂໍໂທດຜູ້ທີ່ທ່ານທຳລາຍເຂົາດ້ວຍການເວົ້າຂ້ວນແລະດູໝິ່ນຢຽບຫຍາມເຂົາ.** ເຮັດສິ່ງທີ່ທ່ານສາມາດເຮັດໄດ້ ດ້ວຍຈິດໝາຍ, ໂທຣສັບ, ຫຼືເວົ້າໜ້າຕໍ່ໜ້າເພື່ອຂໍການໃຫ້ອະພັຍໃນຄຳເວົ້າທີ່ທ່ານໄດ້ເວົ້າ.

ພວກເຮົາທຸກຄົນເວົ້າໄປແລ້ວກິນແໜງ. ສ່ວນໃຫຍ່ມັນໃຊ້ເວລາຫຼາຍປີກວ່າຈະຮັກສາຮອຍແຕກທີ່ຄຳເວົ້າຂອງເຮົາເປັນເຫດເສັງຫາຍ. ໃຫ້ມາອ້ອນວອນຂໍພຣະເຈົ້າຊ່ອຍຄວບຄຸມລິ້ນຂອງເຮົາກ່ອນ ແທນທີ່ຈະແກ້ໄຂຄວາມຈິບຫາຍໃນພາຍຫຼັງ.

ອຸປະຖັມໂດຍ ລາວຊາວເທີນບັບຕິສສັມພັນ <https://ulsb.org/sunday-school-2/> ແປໂດຍ PSI